
 

Kystvandråd for den centrale del af Limfjorden delområde 157 og 158  

 

Referat 

Møde i kystvandrådet den 10. oktober 2024, kl. 17–20:00 
Viborg, Rådhuset, Prinsens Alle 5, 8800 Viborg, M5 
 
Mødedeltagere: 

• Rasmus Wittrup, Dansk Akvakultur (RW) 

• Carl Christian Pedersen, Agri Nord (CCP) 

• Lars Kristensen, Fjordland (LK)  

• Henrik Nielsen, Foreningen Muslingeerhvervet (HN) 

• Gorm Wæhrens, Danmarks Naturfredningsforening (GV) 

• Poul Blicher Andersen, Dansk Ornitologisk Forening (PBA) 

• Jakob Bergmann Nielsen, Danmarks Jægerforbund (JBN) 

• Hans Kurt Tougaard, Fjordklyngen (HKT) 

• Tina Dahl, Fjordklyngen (TD) 

• Aage Grynderup, Limfjordssammenslutningen (AG) 

• Claus Skodborg Nielsen, Hjarbæk Sjægtelaug (CSN) 

• Anders Ahrenfeldt, Dansk Skovforening (AA), 

• Jakob Gade, Landboforeningen Midtjylland (JG) 

• Henrik Ravn Nielsen, Danmarks Sportsfiskerforbund (HR),  

• Lars Brinch Thygesen, Danmarks Sportsfiskerforbund (LBT), 

• Ivan Drejer, Skive Vand (ID) 

• Jens Kofoed, Limfjordens Sejlsport (JK) 

• Lars Olsen, Danske Vandløb (LO) 

• Peter Kaarup, Miljøstyrelsen/ Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vandmiljø (PK) 

• Trine Mariane Olsen, Miljøstyrelsen/ Styrelsen for Grøn Arealomlægning og Vandmiljø (TMO) 

 

• Anders Bøge, Limfjordsrådets formandskab (AB) 

 

• Susanne Mortensen, sekretariatet (SM) 

• Torben Bramming Jørgensen, sekretariatet (TBJ) 

• Kristoffer Piil, sekretariatet (KP) 

• Jørgen Jørgensen, sekretariatet (JJ) 

Der var afbud fra Claus Bo Andreasen, LAG Skive-Viborg (CBA), , Henrik Dalgaard, Limfjordsrådets 
formandskab (HD).  Anne-Mette Sørensen Langvad, Klimafonden Skive (AMR), og Peter Madsen, 
Friluftsrådet Limfjord Syd, deltog ikke. 
 
Referent: Jørgen Jørgensen 
 
 

Dagsorden 
1. Velkomst v/Næstformand for Limfjordsrådet Anders Bøge 

2. Godkendelse af dagsorden v/sekretariatet  



 

3. Miljøstyrelsens evaluering af kystvandrådenes resultater v/Peter Kaarup, Miljøstyrelsen 

4. Aftensmad (kl. 18:00) 

5. Overblik over relevante elementer i Aftale om akutpakke til forbedring af vandmiljøet og Aftale om et 

Grønt Danmark (”Den grønne trepart”) v/sekretariatet 

6. Nyt fra kystvandrådets medlemmer 

7. Forventninger til kystvandrådets opgaver i 2024. v/sekretariatet 

8. Eventuelt 

 

Ad 1 
Anders Bøge (AB) bød velkommen. AB nævnte bl.a., at det er dejligt, at der er stor interesse for arbejdet i 
kystvandråde, men redegjorde for at Limfjordsrådet som styregruppe har et ansvar for, at der er en balance 
i den sammensætning, der er i Kystvandrådet, og understregede at det er nødvendigt at respektere de 
udpegninger, der er foretaget. AB tilføjede at det var fint med en bred deltagelse denne aften, da mødet 
ikke har besluttende, men stort set udelukkende orienterende karakter, men på kommende møder skal der 
være en balance mellem de organisationer der deltager. Aftenens møde ændrer derfor ikke på 
Kystvandrådets sammensætning på kommende møder.   
 

Ad 2 
Ingen bemærkninger. 
 

Ad 3 
PK gennemgik Miljøstyrelsens evaluering af kystvandrådenes resultater og ligeledes hovedelementer i 
Aftale om akutpakke til forbedring af vandmiljøet og Aftale om et Grønt Danmark (slides vedhæftet), sagde 
i den sammenhæng at en ansøgningsrunde til nye kystvandråd åbnes i 2024. Etablering af nye kystvandråd 
er en mulighed og ikke en forpligtigelse for de relevante kommuner.  
 
I forbindelse med gennemgangen nævnte PK desuden, at det af Aftale om et Grønt Danmark fremgår, at 
der indtil en endelig vedtagelse af den reviderede Vandområdeplan 3 skal arbejdes med udgangspunkt i et 
udkast. Carl Christian Pedersen bemærkede hertil at det var uantageligt og at der skal foreligge en garanti 
for at vi ikke igen ender i en situation hvor lodsejere skal tilbagebetale arealerstatninger, de i god tro er 
blevet tildelt i forbindelse med realisering af projekter. AB bemærkede, at vi anerkender problemstillingen, 
men at det ikke er et spørgsmål, vi kan løse i kystvandrådet. 
 
Jakob Gade (JG) spurgte til status for de nye retentionskort? PK svarede at GEUS og Aarhus Universitet 
arbejder på dem og at de sandsynligvis foreligger primo 2025. 
 
Jakob Bergmann Nielsen (JBN), Lars Brinch Thygesen (LBT) og Jens Kofoed (JK) spurgte til organisation, 
sammensætningen af de nye vandoplandsstyregrupper (VOS), kompetencefordeling mellem VOS og 
kystvandråd og tidsplaner for arbejdet. PK svarede at retningslinjer og de formelle rammer for alle disse 
spørgsmål pt. drøftes med KL. 
 
LBT bemærkede desuden at det var væsentligt allerede nu at have blik for hvor der er jord til salg og at 
jordopkøb starter så hurtigt som muligt, så der er jord til rådighed ved kommende jordfordelinger. 
 
 

Ad 4 
Aftensmad. 
 



 

Ad 5 
Torben Bramming Jørgensen (TBJ) og Jørgen Jørgensen (JJ) gav et overblik over relevante elementer i Aftale 
om akutpakke til forbedring af vandmiljøet og Aftale om et Grønt Danmark (”Den grønne trepart”) (slides 
vedhæftet). 
 

Ad 6 
Intet. 
 

Ad 7 
TBJ og JJ skitsere forventningerne til kystvandrådets opgaver i 2024 (slides ved hæftet). Miljøstyrelsen har 
angivet følgende hovedpunkter: 
 

1. Opsætning af rammerne for samarbejde med vandoplandstyregruppen (VOS) 
• Kystvandrådet skal med lokal viden, facilitere realiseringen af omlægningsplanen 

2. Finde og prioritere konkrete indsatser og projekter, der kan søges realiseret i 2025-2027 gennem 
midler fra akutpakken 

 
Dette harmonerer godt med de ønsker kystvandrådet gav ud tryk for i sine bemærkninger til 
miljøministeren og byrådene, bl.a.: 
 
”5. Videreførelse af kystvandrådets arbejde 
…Kystvandrådet finder det helt afgørende, at der gives mulighed for lokalt at arbejde med realiseringen af 
indsatsprogrammet. Det er vores erfaring at samarbejde på tværs, lokal inddragelse og dialog kombineret 
med et neutralt fagligt bidrag ikke alene øger succesraten med realisering af konkrete indsatser, men også 
øger realiseringstempoet. Kystvandrådet vil derfor gerne have lejlighed til at deltage i implementeringen af 
de foreslåede indsatser og følge udviklingen i fjordens miljøtilstand…” 
 
TBJ og JJ foreslog eksempler på hvordan kystvandrådet kan hjælpe med at få tingene til at ske i praksis og 
eksempler på konkrete indsatser og projekter, der kan søges realiseret i 2025-2027 gennem midler fra 
akutpakken. I den forbindelse opfordrede de til, at kystvandrådets medlemmer, frem mod næste møde den 
5. december 2024, overvejer yderligere eksempler og mulige projekter og meget gerne sender dem til 
sekretariatet inden mødet.  
 
Det blev drøftet hvilke elementer herunder muslinger, natur og klima, der eventuelt kunne indgå. Det blev i 
den forbindelse påpeget, at det er væsentlig, at forslag tager udgangspunkt i kystvandrådets eget arbejde i 
2023. 
 

Ad 8 
Intet. 


